中国医学影像技术

CHINESE JOURNAL OF MEDICAL IMAGING TECHNOLOGY

设为首页 | 加入收藏 | 联系我们

2011-12-09 Friday

首页 | 本刊简介

编委会 | 收录情况

投稿须知

期刊订阅

稿件查询

会议•广告

English

聂永康, 赵绍宏, 王瑞民, 吴坚, 蔡祖龙, 杨立. 应用计算机人工神经网络系统结合CT与PET鉴别良、恶性肺结节[J]. 中国医学影像技术, 2011, 27 (4): 836-839

应用计算机人工神经网络系统结合CT与PET鉴别良、恶性肺结节

Computerized distinction of benign and malignant pulmonary nodules on PET and CT with an artificial neural network

投稿时间: 8/23/2010 最后修改时间: 1/16/2011

DOT:

中文关键词: 肺肿瘤;单发肺结节;诊断 计算机辅助

英文关键词: Lung neoplasms; Solitary pulmonary nodule; Diagnosis computer-assisted

基金项目:

作者 单位 E-mail

<u>基永康</u> 中国人民解放军总医院放射科,北京 100853 ni eyongkang®gmai I. com

 赵绍宏
 中国人民解放军总医院放射科,北京 100853

 王瑞民
 中国人民解放军总医院核医学科,北京 100853

 吴坚
 中国人民解放军总医院放射科, 北京 100853

 蔡祖龙
 中国人民解放军总医院放射科, 北京 100853

杨立 中国人民解放军总医院放射科,北京 100853

摘要点击次数: 218

全文下载次数:77

中文摘要:

目的 利用肺结节CT、PET特征, 开发计算机人工神经网络(ANN)辅助诊断系统, 评价其对肺结节良恶性的鉴别能力。方法 连续收集112例肺内单发小结节(<3.0 cm)患者, 均接受PET/CT及胸部CT检查, 二者间隔小于1个月。112例患者中恶性肺结节52例, 良性60例, 均经组织学或临床随诊证实。利用结节的CT特征及PET特征开发计算机ANN辅助诊断系统。计算机ANN的训练及测试采用Round-Robin方法。采用ROC方法评价计算机ANN输出结果并进行统计学分析。结果 CT计算机ANN程序采用20个输入单元, 包括4个临床特征及16个CT特征, ROC曲线下面积(Az)为0.83; PET计算机ANN程序采用4个临床特征及1个PET特征作为5个输入单元, Az值为0.91; CT+PET计算机ANN程序采用临床特征CT及PET所有21个输入单元, Az值为0.95。与CT计算机ANN程序。PET计算机ANN程序,PET计算机ANN程序和由结果则显提高(P=0.015、0.037)。 结论 CT+PET ANN计算机辅助诊断程序输出结果优于单纯PET或CT计算机ANN结果。当PET对肺结节诊断有困难时, 结节的CT特征有助于鉴别诊断。

英文摘要:

Objective To develop computer-aided diagnostic system using artificial neural network (ANN) method which integrates pulmonary nodule features on CT image with that on PET image for differentiating malignancy from benign pulmonary nodules.

Methods Totally 112 consecutive patients with pulmonary nodules (<3.0 cm) underwent both thoracic CT and whole-body PET/CT. The interval between CT and PET examinations was less than 1 month. There were 52 malignant and 60 benign lesions confirmed with pathology or clinical follow-up. ANN was used for differentiating benign from malignant nodules based on clinical information together with CT and PET features. Round-Robin method was applied for training and testing the ANN. The output from the computerized schemes were evaluated with receiver operating characteristic (ROC) analysis. Results When 20 input units including 4 clinical parameters and 16 CT features were used as input units, the area under ROC (Az) was 0.83. When 4 clinical parameters and 1 PET feature were used as input units, the Az value was 0.91. However, when all of the CT and PET data were used as input units, the Az value was 0.95. The performance of ANN based on both CT and PET data was better than that on CT features alone (P=0.015) and PET features alone (P=0.037). Conclusion Computer-aided diagnostic scheme based on both PET and CT data shows improved performance in differentiating malignant from benign pulmonary nodules compared with that based on PET alone or CT alone. CT is particularly useful when a pulmonary nodule is difficult to be diagnosed by PET alone.

查看全文 查看/发表评论 下载PDF阅读器

关闭

您是第1435774 位访问者

版权所有: 《中国医学影像技术》编辑部

主管单位: 中国科学院 主办单位: 中国科学院声学研究所

地址: 北京市海淀区北四环西路21号大猷楼502室 邮政编码: 100190 电话: 010-82547901/2/3 传真: 010-82547903

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计